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ABSTRACT

The main effects and interactions of four different mineral N levels (0, 50, 100 and 150kg fed-1) and four various poultry manure rates (0, 10, 15 and 20m3 fed-1) on the vegetative growth, flowering, volatile oil content and chemical composition of marigold plants (Tagetes minuta) were investigated through two field experiments in 2000/2001 and 2001/2002. The obtained results, obviously, showed that; plant height, herb fresh and dry weights, number of branches plant-1, number and fresh weight of inflorescences, concentrations of N, P and K in the herb and essential oil percentage of the herb and inflorescences successively increased as N application rate increased up to 100kg N fed-1. Application of 15m3 poultry manure fed-1 resulted in longest plant stature, heaviest herb fresh and dry weights and number of branches plant-1. In addition, it was clear that, the higher the rate of poultry manure, the higher was the concentrations of photosynthetic pigments, carbohydrates and N, P and K in the herb. Similar trend on the essential oil content of both the herb and inflorescences was, also, noted. The interaction of 100kg N by 15m3 poultry manure fed-1 was pronounced and gave the best results on the studied morphological characters, flowering traits and essential oil contents in the herb and inflorescences. However, the interaction of the two studied factors did not reflect any constant trend on the concentrations of N, P and K in the herb.


الملخص العربى

النمو الخضرى والإزهار ومحتوى الزيت الطيار لنباتات القطيفة وعلاقتهم بإضافة مستويات مختلفة من السماد النيتروجينى المعدنى وسماد الدواجن
محمود على حسنين
قسم البساتين – كلية الزراعة بالفيوم – جامعة القاهرة
اختبرت التأثيرات الرئيسية والتداخلات بين أربع معدلات من النيتروجين المعدنى (صفر، 50، 100، 150كجم للفدان) وأربع مستويات من سماد الدواجن (صفر، 10، 15، 20م3 للفدان) على النمو الخضرى، والإزهار، ومحتوى الزيت الطيار، والمكونات الكيمائية لنباتات القطيفة من خلال تجربتين حقليتين نفذتا عامى 2000/2001، 2001/2002. أوضحت النتائج المتحصل عليها زيادة مطردة فى طول النبات، والوزن الطازج والجاف للعشب، وعدد الأفرع، وعدد الأزهار، والوزن الطازج للأزهار، وتركيزات النيتروجين والفوسفور والبوتاسيوم بالعشب وكذلك النسبة المئوية للزيت بالعشب والأزهار بزيادة معدل إضافة النيتروجين حتى 100كجم للفدان. أدت إضافة سماد الدواجن بمعدل 15م3 للفدان للحصول على أطول النباتات، وأثقل وزن طازج وجاف للعشب، وأكبر عدد للأفرع، كما لوحظ زيادة تركيز الصبغات التمثيلية والكربوهيدرات، والنيتروجين والفوسفور والبوتاسيوم فى العشب بزيادة معدل إضافة سماد الدواجن، وفى نفس الوقت أظهر محتوى الزيت بالعشب والأزهار اتجاهاً مماثلاً. أظهر التفاعل بين إضافة 100كجم نيتروجين معدنى وإضافة 15م3 سماد دواجن للفدان أفضل النتائج على الصفات المورفولوجية المدروسة، وصفات الإزهار، ومحتوى الزيت فى العشب والأزهار، إلا أن التفاعل بين العاملين المدروسين لم يظهر اتجاه ثابت لتركيزات النيتروجين والفوسفور والبوتاسيوم بالعشب.

